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دانشگاه فردوسی 
مشهد

  
بهمن  ۱۳۰۶ خورشیدی 
در مشهد دیده به جهان 
گشــود. او تحصیــلات 
ابتدایی و متوسطه را در 
مشهد پشت سر گذاشت 
و در سال ۱۳۲۵ پس از 
اخذ دیپلم ادبی، تحصیل 
در رشــته زبان و ادبیات 
فارســی را در دانشــگاه 
تهران آغاز کرد. او در مقطع لیسانس از محضر 
اســتادان بنامی چون بدیع الزمــان فروزانفر، 
ملک الشعرای بهار و جلال الدین همایی بهره برد 
و پس از اتمام آن در ســال ۱۳۲۸، بلافاصله به 
دوره دکتری قدم نهاد و سرانجام در سال ۱۳۳۵ 
از پایان نامه خود با عنوان «وصف طبیعت در شعر 
فارسی» زیر نظر زنده یاد بدیع الزمان فروزانفر 
دفاع کرد.او که از آغاز تأسیس دانشکده ادبیات 
دانشگاه مشهد در سال ۱۳۳۴ در این دانشکده 
تدریس می کرد، در سال ۱۳۳۶ با ارتقا به مرتبه 
دانشیاری به طور رســمی به دانشگاه مشهد 
منتقل شد. دکتر یوسفی در کنار تدریس، در 
تأسیس اداره انتشارات و چاپخانه دانشگاه مشهد 
نقش بسزایی داشت. او در سال ۱۳۴۲ به مرتبه 
استادی رسید و در همان سال برای مطالعه و 
تحقیق رهسپار فرانسه و انگلستان شد. در این 
سفر که بیش از یک سال به طول انجامید، علاوه 
بر تحقیق و پژوهش در کتابخانه های مهم اروپا با 
بسیاری از ایران شناســان نامبردار آن روزگار 
همچون بنونیســت، کلود هامس، ژیلبر لازار، 
فرانتس تشنر، مینورســکی، لمبتون، برنارد 
لوئیس، آربری و هیوبرت دارک از نزدیک آشنا 
شد.دکتر یوسفی مدتی طولانی مدیریت گروه 
زبان و ادبیات فارسی دانشگاه مشهد (دانشگاه 
فردوسی مشهد) را بر عهده داشت و در این مدت 
در رشــد و اعتلای این گروه از هیچ کوششی 
فروگذار نکرد. وی در ســال ۱۳۴۹ دوره فوق 
لیســانس و در ســال ۱۳۵۵ دوره دکتری را 
راه اندازی کرد و بدین گونه دانشــگاه مشــهد 
دومین دانشگاهی بود که بعد از دانشگاه تهران 
در رشته زبان و ادبیات فارسی مقاطع تحصیلات 

تکمیلی را تأسیس کرد.
دکتر یوسفی در طول حیات علمی خود برنده 
جوایز متعددی شد؛ در سال ۱۳۴۱ کتاب فرخی 
سیستانی او کتاب برگزیده سال شد، در سال 
۱۳۴۵ تصحیح قابوسنامه وی به عنوان تصحیح 

منتخب ســال معرفی شد و در ســال ۱۳۶۷ 
ترجمه او از کتاب شیوه های نقد ادبی اثر دیوید 
دیچز، برنده کتاب سال جمهوری اسلامی ایران 
شد. همچنین در سال ۱۳۶۹ به خاطر انتشار 
آثار ارزشــمند و تحقیقات بدیع، جایزه ادبی 
موقوفات دکتر محمود افشار به وی تعلق گرفت.
دکتر یوســفی در ســال ۱۳۵۸ به اصرار خود 
بازنشسته شد و رخت اقامت در تهران افکند. 
او در ۱۴ آذر ســال ۱۳۶۹ پس از مدتی دست 
و پنجه نرم کردن با بیماری سرطان، دار فانی 
را وداع گفــت. پیکر او در میان اشــک و اندوه 
شاگردان و دوستدارانش به مشهد منتقل و در 

حرم مطهر رضوی به خاک سپرده شد.
دکتر یوسفی در میان اســتادان بنام و مطرح 
زبان و ادبیات فارسی کشور چهره ای درخشان 
و کم نظیر به شــمار می رفت. او از ویژگی هایی 
ممتازی برخوردار بود که مجموع آن ها کمتر در 

کسی دیده می شد. شماری از این ویژگی ها 
عبارت هستند از:
۱   هنر معلّمی

او به معلّمی عشق می ورزید 
و به تأثیر آن باور داشت 

و آن را با هیچ منصب 
و ســمتی قابــل 
قیاس نمی دانست. 
اگرچه دولتمردان 
را احترام می کرد 
اما از ســر هوش 
و تجربه دریافته 
بــود کــه قطار 
سیاست حتی اگر 

چند روزی از بخت 
و اقبــال برخــوردار 

باشد، سرانجام خالی و 
بی بار خواهــد رفت، ولی 

دانشی مرد هرجا رود و هر 
اندازه که بر او زمان بگذرد، قدر 

می بیند و بر صدرش می نشانند. 
از این رو هیچ گاه به مناصب دولتی 

و حکومتی روی خوش نشان نداد و همواره از آن 
گریزان بود.او در برخورد با دانشجویانش صبور 
و مهربان بود و همواره آنان را تشویق می کرد و 
در آموزش و یاد دادن از هیچ کوششی فروگذار 
نمی کرد. او منظم و منضبط بود و به نظم اهمیت 
فراوانی می داد. آداب دان بود و به رعایت ادب و 
احترام اهتمام ویژه ای داشت.او معلّمی را تنها 
در یاری دانشــجویان خلاصــه نمی کرد بلکه 
به همکاران جوانش نیز کمــک می کرد و آنان 
را به انجــام کارهای علمــی و تحقیقی عمیق 
تشویق می نمود. او گروه های آموزشی را اساس 
و شالوده دانشگاه می دانست و بر این باور بود که 
استقلال و بالندگی آن ها، سربلندی و باروری 
علمی دانشگاه را در پی خواهد داشت، لذا در حد 
توان از دخالت های درون و بیرون دانشــگاه در 
گروه زبان و ادبیات فارسی جلوگیری می کرد 
و نمی گذاشــت کســی بدون برخورداری از 

معیارهای علمی استوار جذب گروه شود.
۲  جامع الاطراف بودن

دکتر یوسفی نه تنها به ادبیات کهن اعم از نظم و 
نثر تسلط داشت، با ادبیات معاصر نیز مأنوس بود. 
در تصحیح متون ادب فارسی هم تجربه و مهارت 
کافی داشت. هنوز بوستان و گلستان او به رغم 
انتقادهای مطرح شده منبع اصلی پژوهش ها 
درباره سعدی اســت و قابوســنامه او نمونه 
درخشان و آموزنده فن تصحیح به شمار می رود. 
او در نقد ادبی در شمار پیشگامان بود و علاوه 
بر ترجمه آثاری در این زمینه، مقالاتی نیز در 
معرفی و نقد شاعران و نویسندگان منتشر کرد 
که با گذشت چند دهه، هنوز خواندنی و سرشار 
از نکات بدیع و مطالب تازه است.او به زبان های 
عربی و انگلیســی و فرانسه تســلط داشت و 
مستقیما از آن زبان ها به فارسی ترجمه می کرد. 
او نویســنده ای خوش قلم بود و نثرش یکی از 
نمونه های برجسته و ممتاز نثر معاصر به شمار 
می رود. او شعر هم می ســرود و هرچند علاقه 
نداشت که به شاعری شناخته شود نمونه هایی 
از اشعارش در نشــریات و جنگ های ادبی 

خراسان منتشر شده است.
۳  شاگردپروری

دکتر یوسفی برای پرورش شاگردان 
اهمیت ویژه ای قائل بود و زمان زیادی 
از اوقــات خود را بــدان اختصاص 
می داد. از این روست که فهرست 
شاگردان مستقیم و غیر مستقیم او 
سیاهه ای بلند بالا و درخشان است 
و در میان آنان نام های مشــهوری 
چون دکتر شریعتی، دکتر شفیعی 
کدکنی، دکتــر یاحقــی و ... دیده 

می شود.
۴  همراهی علم و اخلاق

دکتر یوســفی به تواضع 
و فروتنــی شــهره بود. 
هیچ کــس ذره ای نخوت 
و تکبر در رفتار و گفتار او 
نمی دید. آن همه آوازه و 

شهرت و آن همه آثار و نوشته هرگز حس خود 
برتربینی نسبت به دوستان و همکارانش را در 
او زنده نکرد. به دوســتی ها و حرمت ها احترام 
می گذاشــت و هرگز به دلایل واهی از کســی 
رنجیده خاطر نمی شد. در خاطرات دوستدارانش 
آمده است که به زحمت و با امکانات محدود آن 
زمان شماره تلفن کسانی را که بر آثارش نقدهای 
تند نوشــته بودند، پیدا می کرد و از ایشان که 
در سن و ســال و جایگاه علمی، شاگردان او به 
شمار می آ مدند، تشکر می کرد. در یک کلام او 
ادب درس و ادب نفــس را به تمامی با یکدیگر 

درآمیخته بود.
۵  آراستگی به هنرهای دیگر

دکتر یوســفی به هنر خوشنویسی و موسیقی 
آراسته بود و در هر دو مهارت داشت. او به هنگام 
تدریس عروض فارسی از نت های موسیقی در 
تقطیع کمک می گرفت و با موسیقی، تقطیع 
اوزان عروضی را برای دانشجویان آسان می کرد. 
مقاله ارزنده او درباره ظرایف هنر استاد بنان با 
عنوان «آواز بنان» نشان دهنده عمق آشنایی 
او با موسیقی ایرانی است. افزون بر این، او خطی 
خوش داشت و نستعلیق و شکسته نستعلیق را 

بسیار عالی می نوشت.
۶  علاقه به تاریخ

دکتر یوســفی به تاریخ و متون تاریخی علاقه 
داشت و نه تنها به عنوان یک معلّم ادبیات بلکه 
به منزله پژوهشــگری ژرف بین متون تاریخی 
را می خواند و از آن هــا در تحقیقات خود بهره 
می برد. فهرست آثار او نشان دهنده توجه ویژه 
او به مباحث تاریخی اســت. برای نمونه کتاب 
«ابومسلم ســردار خراســانی» او در نوع خود 
تحقیقی جامع و کامل به شمار می رود. به سخن 
دیگر او به پیوند ادبیات با علوم دیگر به ویژه تاریخ 
باور داشــت و بخش عمده ای از وقت خود را به 
خواندن تاریــخ و تحقیقات تاریخی اختصاص 
می داد.اما آنچه امروز بیــش از هرچیز نام و یاد 
دکتر غلامحسین یوسفی را در دانشکده ادبیات 
و علوم انسانی دانشگاه فردوسی مشهد زنده نگه 
داشته است، کتابخانه گرانسنگ و پربار ایشان 
است که پس از درگذشت آن مرحوم به لطف 
و عنایت همسر نیکوسرشــت و پاک نهادشان 
به قطب علمی فردوسی شناســی اهدا شده و 
در مکانی مســتقل نگهداری می شود و مکانی 
درخور و رشک برانگیز برای تحقیق و پژوهش 
دانشــجویان تحصیلات تکمیلی فراهم آورده 

است.  
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تغییر در هیئت مدیره خانه مطبوعات استان
ـــــــــــــــــــــ  ــــــــــــــــــــ  ــــــــــــــــــــ 

 ترکیب هیئت مدیره خانه مطبوعات و رسانه های خراسان رضوی با 
استعفای یکی از اعضای اصلی هیئت مدیره خانه مطبوعات و رسانه   های 
خراسان رضوی و جایگزینی یکی از اعضای علی البدل به جای او تغییر 
کرد. به گزارش خبرنگار ما به نقل از روابط عمومی خانه مطبوعات و 
رسانه   های خراسان رضوی، در ششمین نشست هیئت مدیره خانه 
مطبوعات و رسانه   های خراسان رضوی موضوع درخواست استعفای 
محمدجمال رستم زاده خراسانی عضو اصلی هیئت مدیره خانه 
مطبوعات و رسانه های خراسان رضوی از رسته مدیران مسئول مطرح و 
طبق اساسنامه خانه مطبوعات و رسانه های خراسان رضوی با استعفای 
او موافقت شد. بر این اساس علی پاکباز خسروشاهی مدیرمسئول 
هفته نامه نخست و عضو علی البدل رسته مدیران مسئول، جایگزین او 

در هیئت مدیره این مؤسسه شد.

حاجتمند کارگردان «بیست کووید»  شد
ـــــــــــــــــــــ  ــــــــــــــــــــ  ــــــــــــــــــــ 

 هادی حاجتمند، سینماگر مشهدی کارگردان فیلم سینمایی 
«بیست کووید» شد. به گزارش خبرنگار ما به نقل از روابط عمومی بنیاد 
سینمایی فارابی، در پی عقد قرارداد نگارش فیلم نامه «بیست کووید» 
با بنیاد سینمایی فارابی، رضا مقصودی در حال نوشتن این فیلم نامه 
است که بر بستری اجتماعی و کمدی روایت می شود. همچنین هادی 
حاجتمند به عنوان کارگردان «بیست کووید» معرفی شده  است. او 
که ساخت فیلم های سینمایی «اشنوگل» و «مدیترانه» را در کارنامه 
حرفه ای خود دارد، درباره فیلم نامه اثر جدیدش توضیح داد: ماجرای 
«بیست کووید» یک نگاه کمدی و شیرین به کروناست، با وجود همه 
آسیب ها و حجم بالای ناراحتی روحی درباره شیوع این ویروس، ما 
خواستیم به ویروس کووید ۱۹ یک نگاه طنز داشته باشیم تا کمی لبخند 
را به مردم هدیه دهیم.حاجتمند درباره کار با رضا مقصودی نویسنده آثار 
«لیلی با من است» و «همیشه پای یک زن در میان است» و کارگردان 
«خجالت نکش» گفت: با توجه به تجربه  ای که رضا مقصودی در 
فیلم نامه نویسی دارد، قبول کرد تا نگارش این فیلم نامه را بر عهده بگیرد، 
نگارش فیلم نامه «بیست کووید» کمی زمان بر شده است که به نظرم این 
موضوع خیلی بهتر از این است که با عجله به سراغ ساخت فیلم برویم زیرا 
در این صورت بعد از اتمام کار کم و کاستی فیلم نامه ای نخواهیم داشت.
به گفته او، هنوز زمان دقیق آغاز پیش تولید فیلم مشخص نشده است اما 
احتمالا تا اواسط دی  نگارش فیلم نامه «بیست کووید» به پایان خواهد 
رسید.حاجتمند سریالی با موضوع شهدای غواص لشکر ۲۱ امام رضا (ع) 

خراسان را نیز این روزها در دست تولید دارد.

برای سالگرد درگذشت رضا بروسان و الهام اسلامی، زوج شاعر مشهدی

تو  نیستی و من هنوز نگران چین پیشانی ات هستم
ـــــــــــــــــــــ  ــــــــــــــــــــ  ــــــــــــــــــــ 

لیلا طالقانی:  شاید یکی از بدترین و دردآورترین شکل های نوشتن، 
نوشتن درباره دوستان ازدست رفته ات باشد. نه دست و دلت به قلم می رود 
و نه شوری برای یادآوری خاطرات داری. دریغت می آید از دو شاعری 
بنویسی که کلمه ها را با آن ها زندگی کردی. رنگ و رقص تصاویر شاعرانه 

را در لابه لای هر شعر، نفس کشیدی و با خودت گفتی:
«خودش است»؛ شعر ناب و حقیقی جز این نمی تواند باشد. روزی از 
همین روزهای پاییز بود. ۲۴ آذر سال ۸۸. ظهر آفتابی و دلچسب. با الهام 
اسلامی قرار داشتم تا به خانه اش بروم و مصاحبه ای برای روزنامه تهیه 
کنم. روزنامه قهوه ای رنگ و رو رفته، همین الان جلوی چشمم است و 
غمگین می شوم با دیدن چهره اش. از او پرسیده ام، در جهانی پر از آلودگی 
و آنفلوانزای نوع آ (که آن روزها خیلی شایع شده بود) چطور می توانی 
از عشق بگویی؟ و او پاسخ داد  آنفلوانزا هم نمی تواند جلوی عاشق شدن 
را بگیرد؛ همه چیز طبیعی است  جنگ ...زیبایی، مرگ ...که اگر 
می دانستم مرگ آن گونه در کمین آن خانه و آن خانواده دوست داشتنی 
نشسته است حتما ملایم تر و آرام تر خاطرات آن لحظه های صمیمی 
را به حافظه ام می سپردم و الان که به آن خاطرات احتیاج دارم که آرام 
بگیرم با اندوهی در نگاه و غمی در جان به خاطره ای خوش لبخندی به 
لب بیاورم جز دریغ و افسوس چیزی نیست . دریغا آدمی که اگر کوزه 
جانش بشکند آبی فروریخته و روزگاری رفته و جز حسرت نصیب 

لحظه هایش نمی شود .
خانه رضا بروسان و الهام اسلامی نازنین در بولوار قاضی طباطبایی بود. 
زنگ خانه را که زدم اول صدای جیغ و داد و بازی دختر و پسر شیطان 
خانه می آمد و اولین حرف الهام شکایتی همراه با لبخند و رضایت بود. 
گفت ازدست این دو تا که از مبل و دیوارها بالا می روند و می پرند .... آه 
لیلا با آن چشم های درشت و بازیگوش که شیطنت از آن ها می بارید و 
بازی های کودکانه، مجتبی را با خودش به هرسو می برد. اول کمی جا 
خوردم از این ارتباط تا این حد زیبا و مادرانه زنی جوان که با فرزندان 
همسر خود دارد. کاملا حس می کردی مجتبی را مثل لیلا دوست دارد. 
فضای خانه پر از بوی عشق بود و تو می توانستی به خوبی این را حس 
کنی . الها م با آن قرص ماه چهره و آن لبخند زنانه و سرشار از زندگی با آن 
زیبایی ملیح آراسته . حیف «مرگ چگونه می تواند از تو تنها گودالی را 
پر کند» کسی چه می دانست مرد جنجالی جلسات شعر که برای هیچ 
چیزی کوتاه نمی آمد و درباره شعر آن قدر جدی می شد که گاهی جلسه 
تحت الشعاع جدیت و سماجت و لحن اعتراضی همیشگی و عصیان 
آشکار کلامش قرار می گرفت و گاهی کافه را هم به هم می ریخت؛ کسی 
نمی دانست پشت این چهره که غم در آن خوش نشسته و عمیق شده چه 
قلب مهربان و بزرگی هست. مرگ اندیشی و زوال در شعر او بازتاب زیادی 

داشت. شعرش بیشتر غمگین بود و مرثیه ای برای زندگی.
جلسات شعر مشهد با حضور جنجالی رضا بروسان و شعرهای بی نظیر 
الهام اسلامی چنان شور و حال و خونی در رگ های خود داشت که جای 

خالی شان کاملا آشکار است.
شاعر کتاب های «یک بسته سیگار در تبعید»، «در آب ها دری باز شد» 

و «مرثیه برای درختی که به پهلو افتاده».
 حالا نیست و به قول سلمان، شاعران به مرگ نزدیک ترند چون سرو به 
آسمان. آخرین دیدار من با رضا و الهام برمی گردد به مقابل در روزنامه 
شهرآرا. قرار بود رضا، متن مصاحبه را به دستم برساند و چون جای 
پارک نبود، رفتم دم در و مصاحبه را گرفتم. ۲۰۶ نقره ای آرام آرام آرام از 
دورنمایان شد و کاغذهای پر از کلمه را به دست من سپرد و ناپدید شد 
و کاش هرگز نمی دانستم که این ماشین نو و تمیز، ارابه مرگ است و 
این شد آخرین دیدار ما. ظهر عاشورای سال ۹۰ بود. تهران بودم در خانه 
دوست نقاشی. به صدای کال پر آب کنار خانه گوش می کردم که صدای 

زنگ تلفن جواد گنجعلی، خبر را داد.
کوتاه و مختصر و اشک امانمان نداد.

 اطهر سیدموسوی شاعر می نویسد: رضا بروسان ما را به جلسه ای دعوت 
کرده بود در پایین شهر. من به احترام او و دعوتش با اینکه راه خیلی دور 
بود چند جلسه ای را رفتم. آقای بروسان آن قدر خوشحال شد و با روی 
باز و از ته دل خوشحالی اش را ابراز می کرد و قدردان بود. او بر خلاف 
ظاهرش دلی بزرگ و قلبی رئوف داشت که شاید این جنبه از شخصیت 

او مغفول مانده باشد.

یوسفی؛ آمیزه علم و اخلاق
 به مناسبت سی امین سالگرد درگذشت استاد دکتر غلامحسین یوسفی

شکیبا افخمی راد
     sh.a�hami@shahraranews.ir

  برگزار شدن یا نشدن جشنواره فیلم 
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فجر امسال یکی از موضوعاتی بوده که 
از ابتدای شیوع کرونا بارها در محافل 
مختلف هنری مطرح شده و هربار نیز 
حرف های  مسئولان 
ضدونقیضی درباره آن بیان کرده اند. 
سرانجام روز چهارشنبه ۱۲ آذر 
دبیرخانه جشنواره ملی فیلم فجر فراخوان دوره 
سی ونهم را بعد از تأخیر چند هفته ای نسبت به 
سال های گذشته منتشر و اعلام کرد که این 
رویداد حتما در بهمن ۹۹ برگزار می شود تا 
حسن ختامی بر تمام این حرف و حدیث ها باشد. 
اما تنها به فاصله کمتر از یک روز زمانی که همه 
از برگزاری مهم ترین رویداد سینمایی کشور 
مطمئن شده  بودند سیدعباس صالحی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی بار دیگر بحث احتمال 
به تعویق افتادن جشنواره فیلم فجر امسال را 
پیش کشید. به گزارش خبرگزاری صبا، او 
درگفت وگویش در جمع خبرنگاران دو احتمال 
درباره برگزاری سی ونهمین دوره جشنواره فیلم 
فجر را مطرح کرد که یکی برگزاری آن به شکل 
مجازی و دیگری به تعویق انداختن آن تا زمان 
دیگری است. صالحی با تأکید بر اینکه احتمال 
برگزاری جشنواره به صورت قبل در فضای 
حقیقی امکان پذیر نخواهد بود گفت: جشنواره 
فیلم فجر در فضای مجازی برگزار خواهد شد. 
چنانچه موضوع برگزاری مجازی این رویداد در 
بهمن محقق نشود به احتمال قوی جشنواره 
فیلم فجر با تعویق چند ماهه، اوایل سال آینده 

(۱۴۰۰) برگزار خواهد شد.
سیدغلامرضا موسوی رئیس هیات مدیره 

اتحادیه صنف تهیه کنندگان سینمای ایران 
نیز دیشب  در واکنش به این اخبارمخالفت 
خود را با برگزار نشدن  جشنواره فیلم فجر 
اعلام کرد و به ایرنا گفت: برپایی جشنواره فجر 
در بهمن واجب است. به نظر این سینماگر 
مشهدی باید جشنواره برای همه سینماگرانی 
که در این یک سال زحمت کشیدند، برگزار 
شود: در جامعه ما همه اتفاقات رخ می دهد و 
حتی فوتبال هم بدون حضور تماشاگر برگزار 
می شود. نمی دانم چرا برخی مخالف برگزاری 
جشنواره فجر هستند. اما امروز در ساعت ۱۵:۱۵ 
قرار است سید محمدمهدی طباطبایی نژاد دبیر 
جشنواره، در نشستی مجازی که همزمان در 
سایت جشنواره و شبکه خبر پخش می شود، 
درباره نحوه برپایی و جزئیات سی ونهمین 
جشنواره فیلم فجر توضیحات بیشتری را ارائه 
دهد.اما  با توجه به صحبت های وزیر به نظر 
می رسد همچنان نمی توان به صورت قطعی 

درباره نحوه اجرای سی ونهمین دوره جشنواره 
فیلم فجر صحبت کرد.

 وضعیت برگزاری جشنواره فیلم فجر در مشهد
اما  هیچ کدام از مسئولان امر صحبتی 
از برگزاری جشنواره در شهرستان ها انجام 

نداده اند. درحالی که این رویداد هرسال در 
شهرستان ها نیز با استقبال زیادی همراه 
می شود. مشهد به عنوان دومین کلانشهر 
کشور هم از این قضیه مستثنی نیست و 
هرسال جشنواره فیلم فجر پررونق تر از سال 
قبل در این شهر برگزار می شد. به طوری که 
سال گذشته با همکاری شهرداری، مشهد 
توانست تمام آثار حاضر در سی وهشتمین دوره 
جشنواره فیلم فجر را اکران کند و اگر همه چیز 
روال عادی داشت امسال باید هجدهمین دوره 
جشنواره در مشهد برگزار می شد که این اتفاق 
با توجه به شرایط موجود در هاله ای از ابهام قرار 
دارد. به سراغ محمدرضا محمدی معاون هنری 

و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان و دبیر جشنواره فیلم فجر در مشهد رفتیم 

تا توضیحات بیشتری دراین باره به ما دهد.
به گفته او در هفته قبل صحبت هایی که بیان 
می شد مبنی بر به تعویق افتادن جشنواره تا 
۱۴۰۰ بود اما در جلسه اخیری که مسئولان 
وزارتخانه در تهران داشتند به این نتیجه رسیدند 
که رویداد فیلم فجر در بهمن همین امسال 
برگزار شود. ولی بحث مطرح شده درباره تهران 
است و هنوز هیچ ابلاغیه ای به ما درباره برگزاری 

جشنواره در استان اعلام نشده  است.
محمدی برگزاری جشنواره فیلم فجر را در 
شرایط فعلی در مشهد بعید دانست و خاطرنشان 
کرد: به احتمال زیاد در این هفته دبیر جشنواره 
جلساتی را درباره نحوه برگزاری جشنواره 
فیلم فجر برگزار و به استان ها هم نتایج آن را 
ابلاغ می کند. به محض اینکه ابلاغیه به دست 
ما رسید ما هم اطلاع رسانی های لازم را انجام 

خواهیم داد.  
او ابراز امیدواری کرد که زودتر وضعیت فعلی 
تمام شود و جشنواره فیلم فجر همچون 

سال های گذشته در مشهد هم برگزار شود.  
 چه خبر از جشنواره تئاتر استان؟

معاون هنری سینمایی اداره کل ارشاد استان 
همچنین درباره دیگر رویداد مهم استان یعنی 
جشنواره تئاتر که هر سال برگزیدگانش به 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر راه پیدا می کنند 
نیز توضیحاتی ارائه کرد: آثاری که به دبیرخانه 
رسیده نهایتا تا پایان این هفته سر جمع خواهد 
شد تا بازبینی های اولیه براساس فیلم  تئاترهای 
ارسال شده انجام شود.به گفته او از ۲۷ آذر 
تا ۳۰ آذر نیز داوری بخش اصلی برعهده سه 
داور که اسامی آن ها در روزهای آینده اعلام 
می شود خواهد بود.محمدی یادآور شد: در 
فضای مجازی آثار برگزیده را اعلام می کنیم، 
شاید یک یا دو نمایش را هم بتوانیم با استفاده 
از این بستر پخش کنیم. همچنین تا اول یا دوم 
دی دو اثر برگزیده را برای حضور در جشنواره 

تئاتر فجر به تهران معرفی خواهیم کرد.
او درباره تعداد آثار رسیده به این جشنواره 
نیز توضیح داد: نزدیک به ۳۵ اثر به دستمان 
رسیده که این تعداد مسلما خیلی کمتر از 
سال های قبل بوده  است. چون کار چندانی 
در شهرستان ها انجام نشده  است، حال یا 
فضای تمرین مهیا نبوده یا خود گروه ها با 
توجه به شرایط تمایلی به اجرا نداشته اند. 
البته در تمام شهرهای کشور این وضعیت 
وجود دارد و می توان گفت بازهم مشهد 
وضعیت مناسبی نسبت به سایر شهرها 
دارد. سی  ونهمین جشنواره تئاتر فجر به 
دبیری حسین مسافرآستانه امسال برگزار 

خواهد شد.

انتشار خبرهای ضدونقیض درباره برگزاری مهم ترین رویداد سینمایی همچنان ادامه دارد

جشنواره فیلم  فجر مشهد   در هاله ای از ابهام

«سیاوش» 
باحضور 
مشهدی ها 
در شبکه 
نمایش خانگی 

 فیلم برداری سریال «سیاوش» به کارگردانی سروش 
محمدزاده، سینماگر مشهدی به پایان رسید. سه بازیگر 
پرداخته اند.  نقش  ایفای  به  سریال  این  در  مشهدی 
محمدزاده پیش از این فیلم سینمایی «چهارشنبه» را با حضور 
بازیگرانی چون شهاب حسینی، هستی مهدوی و نسیم 
ادبی جلوی دوربین برده  بود. فیلمی که در سی وچهارمین 
جشنواره فیلم فجر رونمایی شد و توانست برنده تندیس 
بهترین کارگردانی از بخش هنر و تجربه شود. حال او 
پس از ۵ سال، اولین تجربه اش در شبکه نمایش خانگی 
را پشت سر خواهد گذاشت. در ابتدا قرار بود نیما اقلیما 
سریال «سیاوش» را کارگردانی کند اما چندی بعد سروش 
محمدزاده به عنوان جایگزین اقلیما معرفی شد. محمدزاده 

که سال ۹۷ نیز به عنوان دبیر تخصصی بخش هنرهای 
چندرسانه ای جشنواره «مشهد؛ خانه بهار» در این رویداد 
هنرهای شهری مشهد حضور داشت در سریال جدیدش 
با ستاره های بسیاری همکاری کرده  است. رضا کیانیان، 
علی عامل هاشمی و محمدرضا صولتی از بازیگران مشهدی 
سینما، میلاد کی مرام، مجید صالحی، گیتی قاسمی، سوگل 
خلیق، ترلان پروانه و خسرو شهراز از جمله بازیگرانی 
هستند که در ملودرام اجتماعی «سیاوش» به ایفای نقش 
پرداخته اند. باگذشت چند ماه از صدور پروانه ساخت و 
با پایان فیلم برداری، پروانه نمایش «سیاوش» صادر شده و 
زمان دقیق پخش این سریال و پلتفرم های پخش کننده آن 

به زودی اعلام می شود.

طرح: حسین صافی |  شهرآرا

قابی از جشنواره فیلم فجر ۱۳۹۸ در مشهد  که با استقبال پر شور مردم همراه بود


